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upstairs in between the senior and junior dorm, uh, there was 

nobody else to my recollection in the area. There was nobody else 

upstairs that I was aware of. Uh, he took me up there. Uh, him and 

myself only. He took me into his office. Uh, we went in there and 

uh, he uh, under the guise that I was going to be strapped, uh, uh, 

for uh, for an incident, what I'm not sure of, uh, pertaining to what 

that I was getting the. strap. Uh, under this condition having been 

in private school, um, since Grade 3 I'd attended private schools, 

um, and uh, I understood that l!h, to me it seemed normal when you 

were going to get the strap, that you pull your pants down and be 
_,. 

b�t over, uh, an object, a table, a chair. In this case it was a 

wooden table and then you get strapped. Um, which I thought 

would be the case. Um, so I I took my pants down to my ankles 

and I leaned over the table and I waited to get strapped, and I 

waited, and I waited, and uh, he came up to me uh, it seemed to 

me, I wasn't looking, turning around because I was scared at the 

time. I wasn't looking to see where he was at the time after I'd 

taken my pants off. It was quite a bit of time before he, after I'd 

taken my pants off, that he came up to strap me. Um, uh, after that, 

what seemed to be uh longest period of time, he came up behind 

me and uh, instead of the strap uh I felt his uh, his touch on my, on 

my behind, and uh, (PAUSE), this went on for a while. Um, 

(PAUSE). 

• C: The time now is, uh, 10:48. I paused the tape at 10:36, and while the taped was 

paused you told me some things that you want to talk about, um, and I'm feeling 

that's because you're very uncomfortable about this. 

H: Yeah. 

C: You want to get organized, and when, when I paused the tape, you were 

in a room expecting uh, to get a strap and you felt his hand, 

H: Yeah. 

C: On your, 

H: My right buttocks. 

C: And what else did he do with his hand? 

H: Caressed my buttocks and uh, pulled, pulled at my butt cheeks, you know, um, ·, 

C: Pulled at your butt cheeks? 

H: Yeah. 
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C: Your buttocks cheeks? 

H: Buttocks cheeks. 

C: Okay. 

H: And uh, 

C: How long did that go on? 

H: Um, uh, a little while, uh, 
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C: Do you recall anything being said while this is going on? 

H: Uh, no, no, I don't recall any conversation, um, 

C: Like how long is a little while? 

H: Five, ten minutes. 

C: Okay. 

H: Five minutes. 

C: And now he's using both his hands I gather. 

H: Uh, well the next thing is he's uh, he takes his own, uh, trousers down. 

C: Okay. 

H: Um, and uh, uh, I'm not turning around during this incident, um, I was told 

very specifically not to turn around. 

C: He told you that? 

H: Yeah. Uh, he, he told me that prior to, um, the incident occurring. He told me 

that prior to coming up and caressing my, my uh buttocks, um, 

C: Did he touch any other part of your body? 

H: My back. He put his one hand in the middle of my back and he had me pinned, 

pinned down with one hand, um 

C: Okay, now we're at the point where he's been, he's been massaging or 

caressing 

H: Yeah. 

C: 

H: 

Your buttocks. 

He uh, 

C: Now has he taken his pants down? 
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H: Yeah, and uh, and he's poking around my anus. 

C: With what? 

H: Uh, I'm assuming, not having turned around, that it was his penis, um, 

C: Did that, did that continue? 

H: Yeah, it continued on for uh two or.three minutes, and uh, it was made clear to 
. 

me that I'm not to make any noise. I'm to be quite, silent. 

C: Do you remember the words he said? 

H: You're not to make any noise. 

C: Okay, and then what happened? 

H: He uh, really pinned me down like, really. I couldn't move. I was pinned 

down. 

C: How'd he do that? 

H: With his hand in the middle of my back. 

C: Okay. 

H: With my chest and everything pushed down against the table, um, 

C: And then what happened? 

H: Then he really forcefully poked at my anus, and uh, (PAUSE), then he entered my 

anus with his penis. 

� C: What happened next? 

H: He uh, he finished what he was doing. 

C: Um, can you tell me how, how long that took? 

H: Minutes. 

C: Minutes? 

H: Yeah minutes, um, 

C: Can you describe to me how, how that felt? 

H: It felt sharp, um, (PAUSE) burning, 

C: Okay. When you, when you said that he finished, did anything happen to 

make him stop? 
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H: What I remember is, it was uh, it was messing at the end, you know. Um, it was, 

I was brought up uh, in a Catholic family and um, very sheltered and um, I wasn't 

familiar with uh intercourse, um, to any degree whether it be heterosexual 

intercourse or homosexual intercourse. Um, 

C: What happened after he finished? 

H: Well I had to clean myself up. 

C: Where did, where did you do that? 

H: In the uh, the boy's washroom. 

C: Okay, now when you cleaned up was there something there to clean up? 

Do you know what I'm getting at? 

H: Yeah, yeah. 

C: Can you remember? 

H: I was very upset. (PAUSE) I was having great difficulty uh, I was very confused. 

I remember cleaning my back off on the right-hand side. 

C: What was on your back? Like what did you clean off? 

H: Sperm. 

C: Is that what it was? Obviously you know what sperm is today now. 

H: Yeah, yeah. 

C: And that was, sperm was on your back? You're shaking your head. 

H: Yeah. 

C: Okay. 

H: I had to uh, 

C: What did PLACIDUS do right after this? 

H: He stayed in his office. 

C: And whose idea was it for you to go clean up? Or was that something you 

just went and did? 

H: I just did. I was, I just went and did it. 

C: Was there anything said before you left that office? 

H: Yeah, that I was not to uh, not to tell anybody of our, I was never to tell anybody 

that I'd been in that office with him. 

\ 
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C: Okay. Tell me what's in that office. Describe it for me. 

H: Okay, you go in and um, as soon as you go in there's a desk. Um, you know like 

an office type. Very plain desk. Then off to your right-hand side when you go in 

there's a, there's an entrance way into another smaller room. It's just a square 

room. 

C: What's in there? 

H: A table thing, a table. 

C: And this office where this incident that you've described to me happened, is there 

just a desk in there, is that it? 

H: There's a desk - you go in, you go in there's this desk there and off to the right 

there's another entranceway and you go in there, in there there's a chair up 

against the back wall and then there's a table and there's a window. 

C: Where does the window look out to? 

H: It's looks out, it's high up, I couldn't see out of the window. It looks out over the ... 

C: Does it face towards Mission or away from Mission? 

H: It faces - Mission's over here, away. 

C: Like it faces east out towards the Valley? 

H: Um ... 

C: You seem unsure, I don't want to put words in your mouth. 

H: No, ... how to explain where it faces. 

C: My view of the seminary is kind of a long building ... 

H: Yup, it's a long building. 

C: And the windows are on ... 

H: It's long like this and Mission's over here. 

C: The windows generally either face west or east. 

H: Yeah ... 

C: And west is towards Mission, east is towards the Valley. 

H: Yeah I think it would face the east. 

C: Okay where was, where was this office? What floor was it on? 

H: It was in between the two dormitories, the second floor. 
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C: The second floor. 
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H: Yeah and you come up a set a stairs and to your right is the junior dorm and to 

your left is the senior dormitory. 

C: Okay. 

H: And when you come up the set of stairs you just jog off, it's in front of you, there's 

a, there's a wall and you go right in. his office, it's right there. When you come up 

the stairs it's right there. 

C: Okay where did PLACIDUS sleep, do you know? 

H: No, I'm not sure. I'm not sure where he slept. 

C: Okay, maybe you can describe now your, actually before, what time, what time 

of day did this happen? 

H: It was mid-afternoon. 

C: Would you not have been in class? 

H: No it was mid-afternoon. 

C: And, and again what time of year? 

H: Spring time. 

C: Why, why do you say the spring time? 

H: Cause of the sunshine and the temperature and ... 

C: Okay now when you said you went in there for the strap, is there a strap in that 

office? 

H: I'm not sure if he has a strap. 

C: Did you ever see a strap when you went in? 

H: No. 

C: Okay now where were you when he approached you to go to that office? 

H: He'd, he'd, after I did the picture of him he was very upset about the picture that 

I drew. He had set up for me to meet him. He wanted to see me he told me. 

C: Okay. 

H: And I was to come to his office and ... 

C: And that's how you came to be in his office? 

H: Yeah, yeah. 
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C: Okay who were they? 

H: I remember Mark O'NEILL. 
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C: What grade was he in there? Or do you just know that he was an older student? 

H: ..... stop the tape. 

C: Okay we're just going to stop the t�pe, it's 11 :07. 

Okay the time now is 11 :09. What we were talking about when the tape was off, 

you were just throwing some of the names out of some of the boys that you 

recall. Let's get back to your dorm, where was your bed and your dorm, do you 

recall? 

H: Yeah, my bed was when you came in through the main door it was the, it was .. l 

was on �he right hand side of the dorm, all the beds were down the right 

hand ... you could walk through the door and then along the wall and all the beds 

were to your right. . 

C: All of the beds, all beds on one side of the dorm, what was on the other side? 

H: Yeah they were all up ... there was a wall. 

C: Just a wall? 

H: Yeah. 

C: Okay. 

H: And the doors came through. The ... my bed was, when you came in my bed you, 

there was partitions all the way down and on either side of the partition you had 

beds on either side of the these partitions and when you came in there was the 

first partition on your right. I was on the far side of the partition all the way down 

to the end against the wall in a little corner, in my corner. 

C: Okay. Did, did you always have the same bed? 

H: Right when we got there, right near the beginning when I got there to the 

seminary I switched my bed. 

C: Do you know who you switched with? 

H: What I'm going to do here is I'm just drawing the dorm. There's your, your wall, 

there's your door you come in and there's PLACIDUS's office right there. Here's 

the stairwell comes up there and you come in, the door's right here actually. A�d 

you come in and my bed was right here, there's another wall here, that's where -. 

my bed was. There's a wall here and there's a bed there and that was my bed 

there. 
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C: So you're, you're describing a bed that's in the first alcove right in the corner. 

H: Right. 

C: On your right hand side at the end? 

H: Yeah, there's space here. 

C: Now was that your first bed or your second bed? 
. 

H: That was my second bed, after I was given that spot I stayed there. 

C: Okay do you know who gave you that spot or how you came to be there? 

H: I'm not sure why we had to switch beds. 

C: How did you get a bed, were you assigned a bed or first come-first serve or how 

did that work? 

H: I'm not clear on how I got a bed. 

C: Okay so you don't know, but in any event you were in one bed and for some 

reason you switched beds and you went to that bed in the right far corner? 

H: Right. 

C: Okay and you think it was at the beginning of the year? 

H: Yeah. 

C: Are you sure about that? 

H: ..... I'm really unclear right now as to the beds. 

C: About when the switch was made? 

H: Yeah, I'm unclear. 

C: Do you remember where you were prior to the switching? 

H: I think I was right here. 

C: Okay so that's, you're pointing to me that... 

H: I'd be the left wall instead of the right wall. 

C: And the first bed as you come to it? 

H: I don't remember if there was three in a row here, and three in a row there, I do�·t 

remember how many beds were in each alcove, I don't remember the number of 

beds that were in each alcove. 
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C: Okay, but in relationship to the bed that you ended up in, it's sort of across and 

down one. 

H: Yeah. 

C: Or two, you're not sure. 

H: Yeah. 

C: Okay. Alright, after ... relate the switching of the beds to the incident with 

PLACIDUS, can you do that? If you can't that's fine, it's a long time ago. 

H: As far as I remember with beds is your bed, you were bedded in conjunction with 

the, depending on the, it was a disciplinary - your behaviour evoked your bedding. 

C: Okay but who was the overseer of the junior boys, like who made sure the lights 

were out at night? 

H: Father PLACIDUS, it was his. 

C: Did you ever see him in your dorm at night when the lights were out? 

H: Yeah, yeah, he used to check on us, you know ... 

C: Okay. 

H: ... and um, make sure that we were in bed and the lights were out and we were ... 

C: What time were lights out? 

H: I think it was 9 o'clock. 

C: Okay and how often would you see PLACIDUS in there? 

H: His frequency ... ! was, I said go to sleep, like I didn't, I wasn't one for staying up, 

when lights were out I'd go to sleep. 

C: Okay, no that's fine. What, after this incident with PLACIDUS what kind of 

interaction did you have with him? 

H: Uh, none: 

C: What was your attitude towards him when you saw him? 

H: Avoid. I was very docile and scared. I didn't want to be there anymore. 

C: What did you tell ... were your, were your parents expecting you to go there f.or 

grade 9? Why didn't you go there the following year? Do you know why? 

H: Well I was no longer. .. l had decided to .... 

C: Go elsewhere? 



12 

H: Yeah, I decided to just go elsewhere. I... 

C: Were your parents surprised at that or was that just par for the course sort of 

thing or? 

H: I think it was just par for the course. 

C: Okay, now you mentioned that _you, when you were into that room with 

PLACIDUS, at some point you were expecting getting the strap. 

H: Yeah. 

C: Were you aware of any other boys going ,in there to get the strap? 

H: Yeah. 

C: Can you name them? 

H: Um ... what I was aware of is that you didn't want to go in there. 

C: Okay. 

H: It was something truly to be avoided. 

C: Do you know of any other boys that went in there that you can name? 

H: No I don't know who went in there. I, a good friend of mine who was a boy I grew 

up with in my neighbourhood at home here who also went to the seminary and 

he ..... . 

C: He what.? 

H: I, I asked him about this when I, two years ago when I was, when I, when I, when 

I started coming to terms with this incident I, I went and asked him, I brought up 

Father PLACIDUS and, and he didn't want to talk about it and he ....... . 

C: He what? 

H: Well he told me about Father PLACIDUS's room and, as far as .... 

C: As far as what? 

H: As far as he didn't want to go in there. 

C: Okay, what's this guy's name? Is that the name you told me last night? 

H: No, I haven't mentioned this. 

C: What's his name? Was he in the same grade as you? 

H: No, no, he was a grade ahead of me. 

\ 
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C: Would you go home on the weekends? 

H: Sometimes yeah. 

C: Sometimes no? 

H: Yeah, I used to prefer to go home on the weekends. 

C: Okay, that's fine, I'll turn the tape off now okay . 

H: Okay. 

C: It's 11 :27. 

/kim(2)/sfh 
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#1 - WEST SIDE OF ABBEY 

#2 - WEST SIDE OF ABBEY 

#3 - SOUTH END OF ABBEY 

#4 - EAST SIDE OF ABBEY - WINDOW TO FATHER 

PLACIDUS' OFFICE ON SECOND FLOOR 





# 5 - EAST SIDE OF ABBEY - FATHER PLACIDUS' 

OFFICE ON SECOND FLOOR AT OPEN 

SHUTTER. BEDROOM WINDOW IS BESIDE AT 

CLOSED SHUTTER. 

#6 - EAST SIDE OF ABBEY - FATHER PLACIDUS' 

OFFICE ON SECOND FLOOR WITH OPEN 

SHUTTERS. BEDROOM WINDOW IN MIDDLE 

WITH CLOSED SHUTTER. 

#7 - EAST SIDE OF ABBEY - FATHER PLACIDUS' 

OFFICE WINDOWS ON SECOND FLOOR WITH 

CURTAIN AND OPEN SHUTTER 





# 8 - ENTRANCE WAY TO JUNIOR BOYS 

DORMITORY. FATHERPLACIDUS' 

BEDROOM IS FIRST DOOR ON LEFT. 

#9 - HALLWAY TO INFIRMARY. FATHER 

PLACIDUS' BEDROOM IS FIRST DOOR ON 

RIGHT AND OFFICE IS S;ECOND DOOR ON 

RIGHT. 

#10 - FATHER PLACIDUS' OFFICE ON THE LEFT 

AND ATTACHED BEDROOM ON RIGHT. 

.... 

0 

0 





#11 - FATHER PLACIDUS' OFFICE 

#12- FATHER PLACIDUS' OFFICE WITH 

DOORWAY TO BEDROOM BY LIGHT 

SWITCH 

# 13 - OPEN DOORWAY FROM FATHER PLACID US' 

OFFICE TO BEDROOM. 

#14 - FATHER PLACIDUS' BEDROOM FROM 

HALLWAY DOOR. 





#15 - INFIRMARY LOOKING OUT TO HALLWAY 

# 16 - INFIRMARY FROM HALLWAY DOOR 

#17 - INSIDE INFIRMARY 

#18 - INSIDE INFIRMARY 
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#19-JUNIORBOYSDORMITORY.DOORWAY 

LEADS TO LANDING WHERE DOORS TO 

FATHER PLACID US' OFFICE AND BEDROOM 

WERE 

#20 - JUNIOR BOYS DORMITORY FROM 

DOORWAY 
; 

#21 - JUNIOR BOYS DORMITORY FROM 

DOORWAY 





#22 - JUNIOR BOYS DORMITORY SLEEPING ·sET 

UP 

#23 - JUNIOR BOYS DORMITORY SLEEPING SET 

UP 
; 

#24 - JUNIOR BOYS DORMITORY SLEEPING SET 

UP 

( 
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News sta nd pr ice 25cents 

mayor 
BY KEVIN GILLIES 

Times Reporter 

The mayor's advertising 
of lots before they were 
subdivided puts pressure on 
the district's independent 
approval officer and created 
a perception of conflict of 
interest, say four Mission 
.councillors. 

Coun. Ron Taylor started 
the firestonn in council 
chambers Monday night 
when he produced an Oct. 
24 real estate ad run by 
Mayor Randy Hawes, also a 
realtor with Windermere 
Mission Hills Realtv. The 
ad was for properties on 
Cardinal Avenue. 
• "My concern is that at
this time, the four-and-a­
half-acre lots did not exist.
The approval officer had not
yet approved the subdivi­
;ion," Taylor said during the 
neeting.

"My point is that we · 
iave an independent official 
. . . reading this ad," he 
idded. "Clearly there's an 
mticipation of these being 
tvailable." 

� 

• But Hawes shot back
;aying he did all the right
hings. He said council had
ssued a letter giving ap­
,roval in principle on the
and.'s subdivision and that
1e had declared a conflict of
ntei-est during the rezoning
,rocess.

"When it was pointed 
,ut to· me (by district ad­
ainistrator Glen Robert­
on), I stopped the ads," 
Iawes responded. 
• ''I have not talked to staff
bo:ut this. I would never do
iat. Hawes also said the 

property owner, by law, has 
every right to advertise the 
property because it's strata 
title and the letter of ap­
proval in principle had been 
filed. 

Couns. Noel Hall, Joan 
lvlc!cLatchy, Karen Potter 
and Taylor were all con­
cerned. with how it ap­

peared. 
" Per -

ception can 
be damag­
ing," Potter 
said. 

Outside 
c o u n c i l, 
Taylor said, 
"If your 

Randy Hawes mayor is 
advertising, 
there's got 
to be some 
p res s u r e  
(on munici­
pal staff). 

Ha w e s  
was furi-
ous. He 
said the 

Ron Taylor "Gang of 
Four" was 

trying to sandbag him and 
call his integrity and credi­
bility into question. 
"There's an agenda at work 
here," Hawes said before 
leaving. "This is bull****. 

"This sandbagging has 
gone on for too long," 
Hawes said adding he 
makes less from real estate 
now than he pays in expens­
es to keep his licence valid. 

He also suggested a po­
litical party was being 
formed by the four council­
lors. "People did not elect 
us for any of this backstab­
bing." 

• 
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City tournament 
W. J. Mouat lost ta MEI in ju­
nior basketball action on the 
weekend. 

25 

JEAN KONDA-WITT!:JTJMES 

Day in court, Father Harold Vincent Sanders, who taught at Westminster Abbey, 
arrives at Chilliwack Supreme Court Monday. Sanders, right, pleaded not guilty 
to six sex-related charges dating back to the 1970s. For story, please see Pg. 4. 
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Top 
cop 
talks 

merge 
BY KEVIN GILLIES 

Times Reporter 

The RCMP could patrol 
Abbotsford or the Abbots­
ford police could expand to 
Mission and beyond if the 
Attorney-General gets his 
way. 

At a law society seminar 
for journalists in Vancouver 
Saturday, Ujjal Dosanjh 
said he wants to see police 
forces regionalize. 

Citing recommendations 
in Justice Wallace Oppal's 
commission on policing in 
B.C., Dosanjh said the idea
of a provincial police force
is one whose time has
come. "It makes no sense to
have all these patch works
of police forces," Oppal
said Saturday.

"I will be pushing to re­
gionalize the police forces," 
Dosanjh said, adding it 
would improve policing 
service and alleviate eco­
nomic pressures all munici­
palities are facing. 

"Regional police forces 
would do that," he said. 

Dosanih said he saw re­
gional p;lice forces as be­
ing accountable to the At­
torney General instead ofto 
municipalities. 

"Criminals do not re­
spect geographic bound­
aries," he said. 

Abbotsford Police Chief 
Barry Daniel agrees about 
the criminals and the 
boundaries but he said 
Monday it is . too early to 
say if regional forces would 
work in the central Fraser 
Valley. 

"It would take a study to 
see ifwe could be effective 
regionally," he said. 

"In my view it's worth 
pursuing because we're all 
facing shrinking budgets." 

See Police, Page 3 

81.8 
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Former student questioned in monk's trial 
BY JULIE MACLELLAN 

Times Reporter 

A • former Westminster 
Abbey seminary student 
who lodged a sexual mo­
lestation complaint against a 

_ Catholic monk may have 
had a financial motive, the 
defence has suggested. 

Defence lawyer Richard 
Peck was cross-examining 
one of three complainants in 
the Harold Vincent Sanders 
trial at press deadline. 

Sanders, a Benedictine 
monk also known as Father 
Placidus, is on trial before 
Justice R.M.L. Blair m 
Supreme Court in Chilli­
wack. There is no jury. 

Sanders pleaded not 
guilty yesterday morning to 
four counts. of indecent as­
sault, one of gross indecen­
cy and one ofbuggery laid 
in connection with alleged 
assaults on three male stu­
dents between 1974 and 
1978. The identities of the 
former students of the Semi­
nary of Christ the King in 
Mission are protected by a 

Join us on Thursday evening, 
Dec. 4th from 7-9pm for our 

publication ban. 
Under questioning from 

Crown counsel Jack Gibson, 
the first complainant, now 
3 6, testified Sanders had 
molested him twice during 
his Grade 8 year. The man 
had a broken arm at the time 
and was unable to bathe or 
shower. He said Sanders 
gave him two sponge baths, 
fondling his penis and geni­
tal area during the baths. 

"He seemed to be fixated 
on cleaning my penis and 
genital area a little more 
than was necessary, to say 
the least," the man said. 

The man also told of an 
incident that happei:ied the 
next year, when he woke to 
find Sanders sitting on his 
bed fondling his penis. 

He testified to another 
incident, in his Grade 11 
year, when he had been at­
tempting to sneak out of the 
dormitory but dove under a 
bed when he saw Sanders 
approaching. He said 
Sanders sat on the bed, and 
he could hear the boy in the 
bed •Saying "No" and 

Christmas Tabie Centerpiece class. 
$1 O registration fee. 
Call for reservations. 

"Please, don't." He said he 
believed the bed belonged 
to another of the com­
plainants. 

Later in his testimony, 
the man lashed out angrily 
when relating the episode in 
which he had broken his 
arm when grabbed by an­
other monk. He said 
Sanders had not taken him 
to the hospital, but left him 
lying in bed. 

"He left me lying up 
there all bloody afternoon. 
What am I, a dog?" he said 
vehemently. 

On cross-examination 
from Peck, the man agreed 
he was in fnancial difficul­
ties when his business went 
under about 1990. Peck 
questioned if the man had 
ever called the seminary to 
ask for compensation from 
injuries he had suffered as a 
student. 

"Compensation wasn't 
the word I used," the man 
replied, but agreed he had 
asked for money. The man 
also said he and another of 
the alleged victims had writ-

Just add imagillation. 
Visit us any time before December 1 oth 

and take advantage of a 15% discount on your 

entire purchase of Christmas handicrafts items. 

·00
�to 
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Everything to Make your Gm World 

Cw,�s 

32270 Lougheed Highway• 826-9112 

Open weekdays 9am-9pm; Sat. & Sun. 9am-6pm 

ten a letter to the seminary 
asking that former students 
be compensated for injuries. 

Peck also pressed the 
man about his testimony at 
an earlier preliminary hear­
ing, when he had denied 
talking to a lawyer about 
possible plans to sue the 
church. Peck showed· the 
man a letter from a lawyer 
stating the complainant had, 
in fact, talked to that lawyer. 

"What's 'talk to a 
lawyer' mean?" the man 
replied, saying the lawyer 
hadn't seemed interested in 
helping him. "I never signed 
anything in his office." 

Peck also asked about 
possible changes m the 
man's story since he initial­
ly lodged a complaint with 
the RCMP in May I 993. 

Peck asked whether the 
man's original complaint 
had been about a monk who 
had been murdered in the 
1970s and about being as­
saulted by that particular 
monk. But the man said the 
police officer had misunder­
stood his remarks. 

"You can push that one 
all you like, but that's not 
the way it goes," he told 
Peck. Peck also asked why 
the man had not mentioned 
the sexual molestation in his 
original complaint to Mis­
sion RCMP, which con­
cerned being "beaten up" by 
the monks. 

The man said he had 

wanted to talk about the 
sexual touching but the po­
lice officer directed him 
away from those statements. 

The trial is expected to 
wrap up sooner than 

I 
the 

scheduled 10 days. 
Next up for the Crown 

are the other two com­
plainants and the Mission 
RCMP investigator. 

Family sings 
holiday music 

On the shortest day of 
the year, celebrate the hol­
idays with Francis Xavier 
and the family ensemble 
Nos Galan. 

The ensemble is dedi­
cated to the music of 
Christmas and will be 
brightening the long win­
ter night with an evening 
of ancient carols and fes­
tive folksongs of Christ­
mas and the solstice. 

They will perform on 
guitars, violins, Irish whis­
tles, cello, bhodran, man­
dolin, bouzouki and, of 
course, with voices. 

The concert will be 
7:30 p.m. Dec. 21 at the 
Clarke Foundation The­
atre. Tickets are $12 for 
adults and $8 for youth in 
advance, or $15/$10 at the 
door. Call the theatre box 
office, 820-3961. 

Fall Winter 

Footwear 
Ladies ...... up to ...... 70% off

Men's ........ up to ...... 50% Off

Children's up to ...... 50% off

Men's 
Work Boots up to .� .... 50% off

Ladies 
Handbags .............. 40% off

Children's Runners from$999

Slippers up to ............ 50% off

MMlbY 
F-EJBTWE-AR 

&hoesi. 
www.inter-nexus.com/midway 

33428 South Fraser Way, Abbotsford (next to Audio Video) 853-0527
- Hours: Mon.-Sat. 9am-5:30pm • Fri. 9am-9pm 
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Criminal law - Sexual <?/fences, public morals and disorder�v conduct - Indecent assault - Sexual
,�(fences, particular offences - Gross indec:enc:v - B11gge1y- f:,\.•idence and prooJ:

This was the trial of Sanders on four counts of indecent assault, one count of gross indecency and one count 
of buggery. Sanders was a priest and teacher at a seminary operated by the Catholic Church. The three 
complainants were young male teens who resided in the seminary when the alleged incidents took place from 
1974 to 1978. The first complainant testified that Sanders fondled his penis on two occasions while giving him 
a sponge bath. On another occasion he allegedly awoke to find Sanders stroking his penis. The second 
complainant claimed that on three occasions Sanders knelt by his bed and fondled his penis. The third 
complainant claimed he was taken into Sanders's bedroom, where Sanders lowered his pants for an expected 
strapping. Instead he claimed Sanders fondled his genitals and then pinned him to a bureau and penetrated his 
anus with his penis. Sanders denied the charges. All three complainants showed difficulties in recalling the 
evidence and much of their evidence did not accord with school records and details available such as the size of 
the bureau in Sanders's room. Their evidence also contained inconsistencies between statements made at 
different times. There was also some question as to whether the third complainant revised his evidence after 
discussions with the second complainant. 

HELD: Accused acquitted. Due lo many inconsistencies and contradictions in the evidence of the 
complainants, which were partly due to the passage of time, the evidence was so fraught with frailties 
surrounding the events 19 years before that the allegations raised by the complainants could not be used to 
convict Sanders. 

Counsel: 

Jack Gibson, for the Crown. 
Richard Peck, Q.C., for the defence. 

,I I BLAIR J. (orally):- Crown charges Harold Vincent Sanders with four counts of indecent assault, one 
count of gross indecency and one count of buggery. The alleged offenses go back more than nineteen years 
when the three compl�inants were in their early teens. 

,i 2 The accused is a priest and a teacher at the Seminary of Christ the King at Westminster Abbey located 
in Mission and operated by the Benedictine Order of the Roman Catholic Church. The accused is known as 
Father Placidus, however I will refer to him as either Mr. Sanders or simply the accused. 
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,I 3 Although there is a religious background to this case, it is only a background. This is not a trial of the 
seminary, the Benedictine Order or the Roman Catholic Church. The trial is an inquiry to detennine the guilt or 
innocence of Mr. Sanders in connection with the six counts contained in the indictment. 

1l 4 I will use the names of the complainants throughout this judgment, but caution that I earlier prohibited 
the publication of their names or material leading to their identification. The complainants, M.O., K.N., and 
D.1-1., resided at and attended the seminary as students at various times between 1974 and 1978 and allege the
acts set out in the Indictment occurred within that time frame.

,I 5 Mr. Sanders, now aged seventy years, was vice-rector of the seminary during the time covered in the 
allegations. The seminary is small, teaching Grades 8 to 12 plus some university courses, with a student 
enrolment of approximately thirty students. Mr. Sanders' duties included responsibility for supervising the 
students occupying the donnitories, including the three complainants when they attended the seminary. The 
accused's office, from which a door led to his bedroom, was located just outside the donnitory for the Grades 8 
and 9 students. Mr. Sanders, in addition to his administrative role, also had teaching responsibilities which, in 
1977 and 1978 including teaching the Grade 8 students choral and physical education. 

11 6 The offenses fall within the description of historical sexual assaults and, as might be expected, the time 
elapsed between the alleged offenses and trial leads to considerable memory difficulties. The evidence is often 
hazy, occasionally contradictory and sometimes inconsistent. I attribute some of the evidentiary difficulties to 
the time passed since. the offenses and some to the ages of the complainants when the offenses are alleged to 
have occurred. The complainants were young when the events about which they testified arose, and I must take 
into account their ages when considering the presence of inconsistencies such as those relating to time and 
location. 

,i 7 In my analysis of the evidence, I take those factors, as well as others, into account. 

,t 8 The difficulties in ascertaining the facts in historical sexual assault cases such as this does not change 
the onus of proof which rests with the Crown throughout this case as it does for all criminal cases. The Crown 
must prove Mr. Sanders guilty beyond a reasonable doubt, which is the traditional test in criminal matters. A 
reasonable doubt is not an imaginary or frivolous doubt, nor may it be based on sympathy or prejudice. 
Reasonable doubt is based on reason and common sense and must logically come from the evidence or the lack 
of evidence. Probable guilt is not sufficient. 

1J 9 It is virtually impossible to prove anything to an absolute certainty and the Crown is not required to do 
so. The Crown only has the burden of proving Mr. Sanders' guilt beyond a reasonable doubt. u: after 
considering all of the evidence, there remains a reasonable doubt as to Mr. Sanders' guilt, the Crown has failed to 
meet the required standard of proof and l must acquit. 

THE ALLEGATIONS 

,t IO Mr. 0. is thirty-six years old and commenced his Grade 8 studies at the seminary when aged thirteen 
years. He attended the seminary for both Grades 8 and 9 between September 1974 and June 1976, took Grade I 0 
at a public school, attended the seminary for Grade 11 between September 1977 and June 1978 and attended 
Grade 12 at a school in Saskatchewan. Mr. 0. resided in the dormitories during the three school years he 
attended the seminary. 

1 11 Mr. 0. tes�iticd that during his first months in Grade 8 his behaviour apparently angered Father 
Emerick, another priest at the seminary. Mr. 0. said the priest broke his arm in half as he was disciplining him. 
As a result of the ami injury, Mr. 0. wore a cast and required assistance in his personal care, including dressing 
and washing. 

1 12 Mr. 0. testified he attended on two occasions at the infinnary alone with Mr. Sanders, who gave him a 
sponge bath. Mr. 0. said the accused on both occasions after cleaning him excessively, fondled his penis and 
scrotum in a manner which brought him to erection. It is that fondling which is the basis of Count l in the 
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Indictment being a charge of indecent assault against Mr. Sanders. 

,i 13 Mr. 0. further testified that the following year, when he was in Grade 9, he recalls waking in the night 
to find his penis being stroked by Mr. Sanders' hand as the accused sat at the side of his bed. This incident led 
to Count 2 in the Indictment. alleging another act of indecent assault against Mr. Sanders. 

,i 14 Mr. N. attended the seminary for just one year, September 1977 to June 1978. when he was enrolled in 
Grade 8 and during that time he resided in the junior dom1itory. Mr. N. testified as to three incidents involving 
the accused, all of which occurred after Christmas and before Easter in that academic year. Mr. N. said the first 
incident occurred when he woke to find a person wearing a black robe going by the foot of his bed. 

[paral5] I find as a fact that there is no evidence of any contact between Mr. N. and the individual wearing the 
black robe. This incident cannot found a charge against the accused, as no criminal activity attaches to the 
incident, nor is there any identification of the person wearing the black robe. 

,I 16 Mr. N. said shortly after the first incident he awoke to find the accused kneeling beside the middle of 
his bed. Mr. N. said the accused had his hand on his penis, jerking it up and down. Mr. N. said he protested 
and told the accused to leave him alone; the accused replying that it was okay, and he should go to sleep. Mr. 
N. said he recalled the incident lasting only a minute or a couple of minutes.

,r 17 The third incident occurred a short time later, when he again found the accused kneeling beside his bed 
with his hand going up and down on his penis. Mr. N. said he told the accused to stop and the accused replied 
he was just tucking him into bed. Mr. N. said the accused's activity continued for four to five minutes. Mr. N. 
said Mr. 0. was hiding under his bed during this third incident, evidence which I will discuss later. 

,r 18 Following the third incident, Mr. N. said he changed beds with another student, the complainant, 
D H., and no fu11her incidents occurred. The incidents involving Mr. N. led to Count 3 in the Indictment, 
a charge of indecent assault against Mr. Sanders. 

,r 19 Mr. H., now thirty-four years old, enrolled in Grade 8 at the seminary at the same time as Mr. N., 
specifically between September 1977 and June 1978. Like Mr. N., he resided in the junior dormitory during this 
academic year, the only year that he attended the seminary. 

1 20 Mr. H. testified that Mr. Sanders taught him both Latin and Art that year, during which he assigned the 
class to sketch his profile. Mr. H. testified the accused appeared particularly interested in his sketch. Mr. H. 
testified he subsequently attended at Mr. Sanders' office and he understood he was being disciplined, although he 
had no real recollection as to the reasons for the discipline. 

,i 21 Mr. H. test�fted that Mr. Sanders gestured him to go from the office into the adjacent bedroom, where 
he recalls lowering his pants and underwear to his ankles. He testified that instead of the strapping he expected, 
the accused fondled his genitals and pinned him down on the bureau in the bedroom. Mr. H. said he felt a stab of 
pain as the accused penetrated his anus with his penis and then continued pushing with force for some time. 

,I 22 Following the activity, Mr. H. testified Mr. Sanders led him out of the office and he went to the 
washroom to clean off what he believed to be spem1. After that he went out to play. This single incident gives 
rise to Counts 4, 5 and 6 in the Indictment, being charges of indecent assault, an act or acts of gross indecency 
and buggery. 

1 23 Mr. Sanders testified and denied the charges, stating that he had committed no sexual improprieties 
with the three complainants as alleged in the Indictment. 

ANALYSIS 

,I 24 It is rare in historical sexual assaults that the complainants' assertions and the accused's denials are in 
themselves determinntivc of a case. The assertions and denials must be placed into the context of all the 
evidence, and the facts detcn11ined from the evidence as a whole. 

QUICKLAW 

81.1 



R. v. Sanders page4 

,1 25 As noted earlier, the witnesses' memories are all afflicted by the passage of time which twists and 
warps recollection. Memories are affected by the perspective of viewing events over the two decades since the 
offenses here are alleged to have occurred. Events often take on a greater or lesser significance over time, 
depending on the perspective of the witness. 

,i 26 In analyzing the evidence before the Court, I attempt to rationalize the evidence, put it into context and 
ascertain the weight I ought to give the evidence or parts of the evidence of various witnesses. Part of the 
analytical process is to clarify and seek an explanation or understanding for the contradictions and 
inconsistencies found in the evidence, how they arose and what impact they have on the evidence as a whole. It 
is this analysis which will detennine whether the Crown has satisfied me that it has proven the case against the 
accused beyond a reasonable doubt. 

,I 27 Counsel in their submissions canvassed much of the evidence, putting it into context, and I thank them 
for that assistance. It is not my intention to refer to all the evidence, but I will address certain aspects which 
have been of particular assistance in arriving al my conclusions. 

,I 28 I will deal with the evidence lirst of Mr. 0. who raised the initial complaint in 1993, contacting the 
R.C.M.P. regarding infonnation about what he believed was the murder of Father Damasus, a teacher at the
seminary in October 1978. Mr, 0. provided Corporal Wayne Thomas Clary, of the Mission R.C.M.P., with H 

written statement dated May 19, 1993, and filed as Exhibit 15.

�I 29 The statement did not touch on the death of Father Damasus, but in it Mr. 0. complained that he had 
been sexually assaulted by another older student, S.R.; that Father Emerick had broken his arm and that the 
accused had neglected to obtain immediate medical attention for the broken arm. In this first statement Mr. 0. 
described the accused as the "worst bastard", but only in relation to his neglecting Mr. O.'s broken ann. 

,I 30 Mr. 0. did not take this opportunity to make allegations against the accused regarding the sexual 
activity which he later testified occurred. He did refer to the accused hugging him in the evening, but did not 
mention, indeed, he denied any sexual advances from the accused. In the statement he said the accused washed 
his arm when he was in the cast after it was broken by Father Emerick. Mr. 0. made no mention of Mr. Sanders 
fondling his genitals when sponge bathing, nor did he mention the accused touching him as he lay in bed in the 
donnitory in Grade 9 .: 

,i 31 Mr. 0. testified that he thought he had told Corporal Clary of the accused's fondling in the initial 
statement and complained that Corporal Clary cut him off when he wanted to talk about the accused. Corporal 
Clary denied cutting off Mr. O.'s complaints about Mr. Sanders. There is nothing in the statement to suggest 
Corporal Clary intervened with Mr. 0. when he raised the accused's name. Mr. 0. did not describe his 
allegations against the accused which give rise to Counts l and 2 in the Indictment until he provided another 
statement to Corporal Clary on October 7, 1995, some twenty-nine months after his original complaint. 

,I 32 Mr. O.'s anger against the accused and Father Emerick was visible during his testimony. That anger 
on the stand contrasted with the evidence about his relationship with these individuals and others in the years 
after which he alleged Father Emerick broke his arm and Mr. Sanders allegedly sexually abused him. A 
classmate, M.F., testified Mr. 0. got on well with Father Emerick in his years at the seminary. After finishing 
school, Mr. 0. donated wood and other materials to the seminary which were picked up by Father Emerick. 

,i 33 Mr. 0. wrote a number of letters to the accused and Father Augustine Kalberer, the latter being the 
rector of the seminary. These letters were filed as Exhibit 5, 7, 11, 12 and 13, with the last letter dated 
December 11, 1982. The letters are chatty and friendly, as Mr. 0. writes about his life, reflecting positively on 
the seminary and inquiring about his fom1er teachers and fellow students. There is no suggestion in the 
correspondence of nny abuse. 

,I 34 The events surrounding the death of Father Damasus in a mountain-climbing accident on October 21, 
I 978, is a collateral issue, but is of assistance in considering the weight to be accorded Mr. O.'s evidence. Mr. 
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0. considers that Father Damasus was murdered and he blamed Mr. R., the same individual whom he stated in
May 1993 had sexually assaulted him.

,r 35 Although Mr. 0. attended Grade 12 at a Saskatchewan seminary between September 1978 and June 
1979, he recalls being at the seminary in Mission on the weekend Father Damasus died. Mr. 0. says he 
travelled to Mission by train from Saskatchewan. No one else remembers his attending the seminary on that 
occasion, nor is his attendance mentioned in the seminary's Jog book for that period, although other visitors are 
noted. Part of the Jog is filed as Exhibit I 7. 

, 36 Neither the accused, nor Father Augustine recaJled Mr. 0. visiting that weekend, a weekend 
remembered not just because of Father Damasus' death, but also noteworthy because John Paul II, I gather, was 
installed that weekend as Pope. K.V., now a lawyer and then a senior student at the seminary, said he had no 
recollection of Mr. 0. present at the seminary that weekend. He stated that he knew of Mr. O.'s legendary 
soccer talents and with his own interest in soccert is sure he would have remembered if Mr. 0. had been present 
that weekend. 

11 37 Mr. O.'s letter filed as Exhibit 7 addressed to the accused and Father Augustine, refers to Father 
Damasus' death and states, and I quote, "Wow, everything seems to happen when I'm not there. It was quite a 
shock for me to hear about Father's death. We had a special Mass said for him here. " Mr. 0. explained the 
letter by stating that when he left Mission to retum to Saskatchewan it was not yet known whether Father 
Damasus was dead. 

,r 38 Although Mr. 0. testified that he was at the seminary on the weekend that Father Damasus died, I find 
the evidence oveiwhelmingly against his assertion and conclude that Mr. O. was not in Mission when Father 
Damasus died. The event is noteworthy in that Mr. 0. appears to have convinced himself that an event occurred 
as he recalls it, even where the evidence contradicts and renders improbable his recollections of the event. This 
raises in my mind concem about the reliance I can place on Mr. O.'s testimony. 

,r 39 The next evidentiary issue I will discuss involving Mr. O.'s testimony is with regard to his relationship 
with Mr. R. I should note that although Mr. O.'s initial allegations of murder and sexual assault involved Mr. 
R., the police laid no charges against Mr. R. after a lengthy investigation. 

,i 40 Mr. 0. described Mr. R. sexually assaulting him on a camping trip, stating originalJy that the attack 
occurred when he was enrolled in Grade 8 or 9, but later changing the time to Grade 11, after consulting with 
others. Mr. 0. in his testimony depicted Mr. R. as an older student who sexually preyed upon and abused 
younger students at the seminary, including himself; however, Mr. O.'s complaints about Mr. R. are not 
supported by other witnesses. 

,I 41 B.K. attended the seminary between 1973 and 1978 and knew both Mr: 0. and Mr. R. Mr. K. said he 
could not recall any complaints about Mr. R. when he was there. The accused, Mr. Sanders, testified the only 
complaint he reca1led about Mr. R. was that he was too demanding in the physical education classes. 

,r 42 Mr. O.'s testimony at trial also contrasts with his references to Mr. R. and letters he wrote to the 
accused and Father Augustine. In Exhibit 5, a Jetter Mr. 0. wrote in March 1979 when he was in Saskatchewan 
the year after Mr. R. allegedly assaulted him, Mr. 0. refers to Mr. R. and others as olden go]dies, a tenn which I 
find positive in nature, both from the words and from the context. l do not accept Mr. O.'s negative 
interpretation of that tenn. 

,I 43 He sent another letter from Saskatchewan in the Spring of l 979 to the accused and Father Augustine 
and included with it a letter to be forwarded to Mr. R. There are also references in Mr. O.'s letters to 
correspondence he has had from Mr. R. Mr. 0. testified that after he completed Grade 12, he returned to British 
Columbia and I gather sometime in 1979 Mr. R. stayed at his Coquitlam apartment. Mr. 0. said he did not agree 
lo Mr. R. staying with him; however, if he felt so strongly about Mr. R., why should he have ever allowed him 
into that apartment, his residence? 
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,i 44 Mr. O.'s actions in having Mr. R. into his apartment is consistent with the positive attitude he 
displayed towards Mr. R. in the letters he wrote. conclude that Mr. O.'s recollection of his involvement with Mr. 
R. changed considerably over the years. I am at a loss to detennine the reason for that change, but find that it is
yet another illustration of Mr. O.'s present recollection about which he is convinced, varying considerably from
other tangible evidence produced some eighteen or nineteen years ago.

,i 45 I accept the latter evidence as reflecting the relationship between Mr. 0. and Mr. R., and find myself 
unable to accept the evidence led by Mr. 0. at trial regarding Mr. R. 

11 46 I referred earlier to the incident involving Mr. N. and the accused in which Mr. 0. was hiding under 
Mr. N. 's bed when the incident alleged occurred. A review of the evidence regarding this incident reflects on 
the credibility of both Mr. 0. and Mr. N. 

,r 47 The two complainants agree that there was only one occasion in which Mr. 0. was under Mr. N.'s bed 
when the latter was allegedly fondled by the accused. Mr. 0. testified that he was sneaking out of the seminary 
when he saw the accused and hid under Mr. N.'s bed to avoid detection. 

,i 48 Mr. N. says the incident occurred between Christmas and Easter of 1978; Mr. 0. testified it occurred 
in or around May 1978. The two complainants vary also as to the location of Mr. N.'s bed in the dormitory. 
Mr. 0. testified Mr. Sanders kicked his shins when the accused was beside Mr. N.'s bed; however, Mr. N. 
testified that the accused was on his knees beside his bed when he fondled him. It is difficult to ascertain how 
Mr. 0. could be kicke� by the accused if indeed the accused was on his knees, as Mr. N. testified. 

,i 49 Mr. N. said in examination in chief that after Mr. Sanders left his bedside following the third incident, 
he saw Mr. 0. get out from underneath his bed; however, in cross examination Mr. N. acknowledged that at the 
preliminary hearing he testified that he only learned Mr. 0. was under his bed when the two conversed the day 
after. At trial, Mr. N. seemed to agree that his knowledge of Mr. O.'s presence under the bed came from the 
conversation with Mr. 0. Mr. 0. testified he had no recollection of this conversation with Mr. N. and said he 
did not talk to him about this evidence until the summer of 1995. 

,i 50 Mr. 0. testified he hid under Mr. N.'s bed as he was sneaking out of the dormitory; however, Mr. N. 
said he recalled Mr. 0. telling him he hid under the bed as he was sneaking back into the dormitory. Mr. 0. 
testified a newspaper report filed as Exhibit IO incorrectly reported that he was sneaking back into the dormitory. 

11 51 Several news reports quoted Mr. O.'s allegations about the incident involving the accused and Mr. N. 
Mr. 0., who testified that when under the bed he saw nothing of what happened between Mr. N. and the accused, 
stated that the newspaper reports were wrong when they quoted him as saying that he had seen a boy raped by a 
monk and that the monk was on the boy's bed. Mr. 0., in his first statement to police in 1993, referred at one 
point to Mr. N., but made no reference either to the incident allegedly involving the accused and Mr. N. or to him 
lying under the bed during the course of the incident. 

, 52 SJ., a student at the seminary between 1982 and 1987, testified and recounted how in approximately 
Christmas 1993 he told another student, B.D., about an incident in which he was up after lights out and had 
hidden under another student's bed in order to avoid being caught by Mr. Sanders. Mr. J. testified he received a 
telephone call from Mr. 0., whom he had not met, in January 1994 in which Mr. 0. asked him about the incident. 
Mr. J. said Mr. 0. contacted him by phone several more times but that he, J., terminated the contact because of 
the media publicity regarding the seminary. 

,i 53 Mr. J. stated that during his telephone conversations, Mr. 0. made no allegations against the accused. 
· Mr. 0. had no recollection of the telephone conversations with Mr. J.

,i 54 The evidence before me indicates that Mr. O.'s allegation that he was under Mr. N.'s bed came to light
only after his conversation with Mr. J. which is to my mind a most uncomfortable timing; nor do I conclude Mr.
N.'s evidence to be supportive of Mr. O.'s assertion that he was under Mr. N.'s bed when the latter was allegedly
being assaulted by Mr. Sanders. I will discuss that further when discussing Mr. N.1s evidence. I am not satisfied
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that there ever occurr�d an incident in which Mr. 0. lay under Mr. N.'s bed. 

,1 55 Mr. O.'s testimony is further challenged by the evidence relating to his speaking to a lawyer in 1994. 
He testified that he had not retained counsel, but when pressed in cross examination, he acknowledged talking to 
a lawyer, but that the lawyer did not want to talk to him and did nothing. Exhibit 4 is a letter written by Langley 
lawyer, William Hcrdy, dated January 31, 1994 addressed to Mission R.C.M.P., indicating that Mr. 0. wished to 
retain him to commence a claim for damages for physical and emotional abuse. The letter indicates a higher 
involvement by counsel than Mr. 0. was prepared to admit. 

,I 56 That initial denial of legal involvement is of particular concern as the event happened just a few years 
ago, and I would anticipate it to be fresh in Mr. O.'s memory. If Mr. 0. cannot remember events from a few 
years ago, it is difficult for me to rely on that same memory regarding events nineteen and more years ago. 

,1 57 I will tum next to Mr. N.'s testimony, as it is linked lo the evidence provided by Mr. 0. Corporal 
Clary testified he talked to Mr. N. on July 5, 1995, at which time Mr. N. told him he had already talked to Mr. 0. 
In that initial telephcmc conversation, Mr. N. told Corporal Clary that he'd experienced no problems when he 
attended the seminary and had positive memories of the year. Corporal Clary said Mr. N. did not refer to Mr. 
Sanders in this initial discussion. 

,I 58 Corporal Clary received a message from Mr. N. in August 1995 indicating he wanted to discuss the 
accused, but no conversation occurred until October 19, 1995, when Mr. N. gave a statement to the police officer 
making certain allegations against Mr. Sanders. Mr. N. said he was reluctant at first to talk to the police officer 
because there was a warrant outstanding for his arrest; however, Corporal Clary made no mention of the warrant 
and I gather put no pressure on Mr. N. to make positive statements about his time at the seminary. 

,1 59 Corporal Clary testified that he was concerned about the discussions between Mr. 0. and Mr. N. 
because of the possibility of their evidence being, to use his tenn, cross-contaminated. I share his concern, and 
consider it likely that their evidence was indeed contaminated by their discussions. 

,I 60 Mr. N. and Mr. 0. acknowledge talking about the situation at the seminary. Mr. N. said he met with 
Mr. 0. between four and six times, whereas Mr. 0. said they met just three to four times. Mr. N. acknowledged 
that at the preliminary inquiry he admitted that he had lied about meeting with Mr. 0. Mr. N. also testified that 
his mother lied in a letter to the seminary when she wrote he would not be returning for Grade 9 because the 
family could not afford to send him there. He had testified that he did not want to return because of what the 
accused did to him the previous year. 

�I 61 Mr. N.'s testimony at trial differed in certain critical areas from the statement he provided to police, 
wl1ich was filed as Exhibit 23. At trial he testified the first incident in which the accused fondled him lasted one 
to two minutes, but in his statement he described it as a quick grab. In his statement he said the accused left as 
soon as he awakened; but denied that at trial. As for the second incident, he said in his statement it lasted one 
minute, but at trial he:said the contact lasted four to five minutes. Mr. N. also made no mention until trial of the 
accused kneeling beside his bed. 

,i 62 Mr. N. testified that after the last incident with Mr. Sanders, he changed beds with Mr. H.; however. 
Mr. H. testified he stayed in the same bed for the whole year. Mr. N. also testified that Mr. Sanders caught he 
and Mr. H. as they tried lo sneak out of lhe donnitory to meet some girls. Mr. H. had no recollection of such an 
event. 

,i 63 In considering Mr. N.'s testimony, I examined his criminal record which he acknowledged, a copy of 
which was filed as Exhibit 22. Mr. N. developed that record over the period 1982 to 1996, and it includes 
offenses involving dishonesty. 

,1 64 The Defence suggested, and I conclude that there is some possibility that the evidence of both Mr. 0. 
and Mr. N. might be inspired by financial considerations. Mr. 0. has experienced financial problems. He 
requested financial help from Father Augustine. who referred him to the seminary's insurer. Mr. 0. sought Mr. 
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Herdy's assistance in 1994 to seek financial compensation for emotional and physical injuries received when at 
the seminary, although no mention is made in that letter of any sexual assault. 

1 65 I gather Mr. 0. is pursuing a civil action against the seminary. Both Mr. 0. and Mr. N. have received 
compensation under the Criminal Compensation programme operated by the Province of British Columbia. 
Both individuals raised the issue of compensation in their joint letter to church officials dated March 6th, 1996 
and filed as Exhibit 18. 

� 66 I tum next to the allegations against Mr. Sanders arising from the evidence of Mr. H. which stands 
isolated from the evidence relating to the alJegations made by Mr. 0. and Mr. N. There were no discussions 
between Mr. H. and either Mr. 0. or Mr. N. Mr. H. alleged Mr. Sanders had him attend at his office. They 
moved into the bedroom where Mr. Sanders committed an act of buggery upon him. The accused denied 
committing such an act or any other sexually improper act upon Mr. H. 

,1 67 Mr. H. ties his allegations to a situation developing out of an Art class which he testified was taught by 
the accused. Mr. 1-1. testified in the Art class he sketched a profile of the accused as instructed and after that he 
was directed by the accused to his office. Mr. H. had virtually no recollection of any conversation he might 
have had with the accused, but he understood he was being disciplined for something he had apparently done. 

1 68 Mr. H. is adamant, indeed, he was unshakeable that the accused taught him Art and Latin in the one 
year that he attended the seminary and he is equally adamant that the offence occurred after an Art class. The 
seminary's records filed as Exhibits 25, 26, 27 and 28, as well as the evidence of other witnesses, reflects that the 
accused did not teach Mr. H. either Art or Latin that year. The records indicate that Mr. Sanders' teaching 
assignments involving' Grade 8 students in 1977 and 1978 when Mr. H. attended were choral classes and 
physical education. 

1 69 I accept the evidence that Mr. H. did not take Art classes from Mr. Sanders. I also accept the 
evidence that Mr. Sanders never taught Art. Crown suggests Mr. Sanders might have been a substitute teacher 
in an A11 class attended by Mr. H. There is no evidence of any weight sufficient to support that speculation. 

1 70 Mr. H. recalls that in the accused's office when the offence was committed, he was pinned down on a 
bureau such as that depicted in picture 14 of Exhibit 1. The bureau shown was measured at three feet in height 
by Father Meinhard Getz who now occupies the office in his position as vice-rector. However, Father Meinhard 
said the bureau shown was put in place during the I 980's and he testified about measuring the bureau previously 
in the office and it, he testified, was four foot three inches high. 

,1 71 Mr. H. testified that at the time of the alleged offence, he was quite short, being less than five feet 
high. At that height. the act as described by Mr. H., becomes problematic. I also note that Mr. H. did not 
initially tell Corporal Clary of the offence, although it came out relatively early in the dealings between Mr. H. 
and the peace officer. Corporal Clary noted in his records that Mr. H. told him that he had uncovered the abuse 
through the therapy he received. 

ACCUSED TESTIFYING 
I 

,1 72 Mr. Sanders gave evidence and I am duty-bound by the following direction of superior courts in this 
country. If I believe Mr. Sanders' evidence, I must find him not guilty. If, after considering all the evidence, I 
am unable to decide ,vhom to believe, I must find Mr. Sanders not guilty. If I do not believe Mr. Sanders but I am 
left with a reasonable doubt by his evidence or other evidence from either Crown or Defence witnesses, which I 
do accept, whether in �ombination with Mr. Sanders' evidence or not, I must find him not guilty. I can only find 
the accused guilty if I am satisfied on the basis of all of the evidence that the Crown has proved the guilt of Mr. 
Sanders beyond a reasonable doubt. 

�I 73 Mr. Sanders denied that he committed nny of the offenses with which he has been charged. Mr. 
Sanders in his testimony had the opportunity to provide evidence which could not be contradicted, but which 
would be of assistance to him. Mr. 0. could not recall, for example, if the door to the infirmary was open when 
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he was being washed by Mr. Sanders. The accused stated that he would have closed the door to ensure Mr. O.'s 
privacy as he was being washed. He also admitted it likely that he took off Mr. O.'s clothes prior to the sponge 
bath. He admitted assisting Mr. 0. during the sponge bath, but on only one occasion which stood out in his 
mind as it was unusual. He testified he did not touch Mr. 0.'s genitals on that occasion. He also agreed that it 
was possible that he supervised, but did not teach, an Art class, although he had no recollection of so doing. 

,r 74 Mr. N. testified that before he talked to police, he phoned Mr. Sanders to find out what was going on 
and the accused told him what was happening, that there was an investigation underway, and advised him to go 
to the police and tell them the truth. He acknowledged that Mr. Sanders made no attempt to discourage him 
from meeting with the police. 

,r 75 Asked about kissing a student on his lips, the accused admitted the act. He further admitted that it 
was inappropriate. He also admitted consensual genital contact with an older Grade 12 student. 

,r 76 I must include that evidence, including the acts and admissions, in considering Mr. Sanders' testimony. 
I also note that the evidence led indicated that all the complainants received counselling, particularly Mr. 0. and 
Mr. H. The evidence regarding counselling is not extensive with regard to Mr. N. Mr. O. acknowledged that 
he obtained therapy and required intensive counselling in 1993. Corporal Clary referred to Mr. 0. as being very 
excited and needed medication during their first meeting in May 1993. 

,r 77 Mr. K., whom I referred to earlier, described Mr. 0. as being incoherent during a telephone discussion 
they had in the Fall of 1993. He noted Mr. 0. made no allegations of sexual abuse in that call. Mr. K. said Mr. 
0. was rational and coherent when he telephoned him a few weeks later. Mr. H. testified that he received
counselling after being diagnosed as clinically depressed after a breakdown in January 1994.

,I 78 I make these comments regarding the therapy and counselling because it suggests that the three 
complainants all experienced trauma of some sort that needed resolution with the assistance of experts; however, 
the existence of therapy does not in itself lead to the conclusion that the events occurred as described by the 
complainants. 

CONCLUSION 

,i 79 The onus lies on the Crown to prove the offenses against the accused beyond a reasonable doubt. In 
analysing the evidence, I have discussed inconsistencies and contradictions in the evidence which relate to all the 
counts contained in the Information. I have dwelled at length on the difficulties in the Crown's case, particularly 
with the evidence led from the three complainants which reflects the fallibility of the human mind when it tries to 
recollect past events. 
,i 80 I conclude ·,hat the complainants' evidence is so fraught with frailties surrounding the events at the 
seminary some nineteen and more years ago that I cannot depend on their version of the allegations to convict the 
accused on any of the six counts contained in the Indictment. Their evidence, even taking into account their 
ages and the time elapsed, leaves as many questions as it answers. I find the Crown has failed to prove the case 
against the accused beyond a reasonable doubt. 

,i 81 Further, I also accept the evidence of the accused and in so doing, I am bound to acquit. The charges 
are dismissed. 
BLAIRJ. 
QL Update: 980602 
cp/qi/s/kjm/DRS 
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Monk wins 
aoquittai on 
s�x charges 

I . 
CHlLLIWACK - A 'vVestm111ster 

Abbey monk has been acquitted of all 
six sex offence charges against him. 

B.C) Supreme Court .Justice Richard
Blair .�aid the evidence given by the 
three:complainants was unreliable and 
coulq not prove beyond a reasonable 
doubt the offences were committed. 

Ha11olcl Vincent Sanders, 70, was on 
trial 'on charges of buggery, gross 
indeqency and four counts of indecent 
assa11lt for allegedly sexually assault­
ing t�ree teenage buys at the Mission 
monastery. 

"There were so rnanv inconsistencies 
and J contradictions' given in the 
evidence." said 8lair. ··1 cannot convict 
the accusec! of any of the charges. f find 
the Q:rown's case not to be beyond a 
reasbnable doubt." 

Th1e three complainants. who cannot 
be named because of a publication ban, 
testified they were sexually assaulted 
by �anders, also known as Father 
Placidus, between 1974 and 1978. 

Sahders refused to comment after his 
acqihittal. Fellow Westminster Abbey 
mo11k Father Maurus Macrae said they 
wer� pleased with the decision. 

One complainant said he is upset that 
Sanclers will be returning to the 
monastery, particularly since during 
the/trial Sanders �tdmitted to having 
conisensual sex with an 18-year-old 
stuclent. 

·'] find this is so bizarre, that he admit­
ted! to having sex with a high-school 
stuaent at the seminary and now he's 
going back there to te,1ch ... he· said.

I - Sterling News Service
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